
Iskolakezdés

A vártnál több gyerek Budakeszi oktatási intézményeiben
Az országos híradásokban sokat hal

lottunk arról, hogy sorban zárják be, 
összevonják, vagy éppen magánkézbe 
adják óvodáikat, iskoláikat az önkor
mányzatok részben a beszűkült pénzü
gyi lehetőségeik, részben a csökkenő 
gyermeklétszám miatt. Budakeszin 
azonban éppen az ellenkezője tapasz
talható. Az általános iskola alig tíz éve 
felépített új épülete befogadóképessé
gének végső határához érkezett, s a két 
éve átadott, kibővített Szivárvány Óvo
da a másik két budakeszi óvodával 
együtt idén májusban rekord mennyisé
gű gyerek felvételét kellett, hogy eluta
sítsa. Bechtold Gábort, az Oktatási és 
Kulturális Bizottság elnökét kérdezem 
a tanévkezdés körülményeiről.

- Valóban a májusi óvodai beiratkozásnál 
derült ki, hogy kb. 40 főt nem tudunk felven
ni a budakeszi óvodákba jelentkező gyere
kek közül, ami az egyébként felvehető gye
reklétszámnak közel 1/4-e. Ezt a helyzetet 
megoldani szinte kilátástalannak tűnt. Ak
kor az Oktatási és Kulturális Bizottság elnö
keként az ÁNTSZ-től külön mentességet 
kértem, hogy a jelenlegi körülmények kö
zött tudjunk még egy csoportot indítani a 
Szivárvány Óvodában. Nem kis öröm, hogy 
a valóban igen szűkre szabott költségvetési 
háttér és az országos népességfogyási ten
dencia ellenére óvodai férőhelyet kell és tu
dunk is bővíteni. így az a felújítás, amit most 
kezdtünk a Szivárvány Óvodában, novem
berben már egy csoport, majd a következő 
tanévtől még egy csoport elindítását teszi le
hetővé. így most csak fele annyi gyereknek 
kell nemet mondani, mint amennyi gyerek
ről kezdetben szó volt.

- A túljelentkezés minden bizonnyal 
nem csak az óvodákban érződik.

- Az iskola egy sokkal nehezebb kérdés. 
Itt már jelentős beruházást igényel újabb 
osztályok elhelyezése. Budakeszi az alap
szintű oktatásban már regionális szerepet is 
játszik, ellátási területébe a környező tele
pülések is beletartoznak. Az oktatási tör
vény szigorúan meghatározza az egy osztály
ba felvehető gyerekek létszámát. Ha az osz
tálylétszám 26 fő fölé emelkedik, a létszá
mon felüli gyerekek utált a központi költség

vetés a fejkvótát már nem folyósítja. Idén 6 
osztállyal kellett, hogy induljon az első évfo
lyam a jelentkezők nagy száma miatt. A gon
dokat tovább tetézte, hogy az eddig a 
Prohászka Ottokár Katolikus Gimnáziumba 
„bérbe adott” két alsó tagozatos osztálynak 
a gimnázium már nem tudott tovább helyet 
biztosítani a nála is érezhető tanulói lét
számnövekedés miatt. Az idei tanévkezdést 
még viszonylag kis ráfordítással az igazgató
nő találékonyságának és együttműködési 
készségének köszönhetően sikerült megol
danunk - köszönet neki érte -, de jövőre az 
önkormányzatnak állami támogatásból ha
tározott lépéseket kell tennie az általános is
kola FORFA-épületének kiváltása érdeké
ben.

- Ez a szándék már évekkel ezelőtt is 
megfogalmazódott, csak a megvalósítás 
vész a kiszámíthatatlanság ködébe. Bármi
kor is valósuljon meg az iskola beruházás, 
az elkövetkező egy-két tanév gondjait még 
biztosan nem ez az épület oldja majd meg. 
Milyen más, esetleg átmeneti megoldásra 
van lehetőség?

-A környező településekkel, elsősorban a 
Zsámbéki-medence településeivel az önkor
mányzat szeretne közoktatási feladat-ellátá
si társulást létrehozni. Az előkészítő tárgya
lások Budajenővel már zajlanak. Az együtt
működésbe szeretnénk minél több önkor
mányzatot bevonni. Budakeszi előnye az le
het egy ilyen társulásban, hogy a pillanatnyi
lag eléggé kiszámíthatatlan helyzetben meg
nyugtató megoldás kínálkozik az iskolaköte
les gyerekek elhelyezésére. A kiszámíthatat
lanság a Budakeszire és a környező telepü
lésekre folyamatosan betelepülő családok
kal érkező és előre jelezhetetlen gyermek
létszámból adódik. Ezért ha az alacsony 
gyermeklétszám miatt bezárással fenyege
tett társult intézmények mindegyikében az 
együttműködés révén azonos oktatási szín
vonalat garantálnánk, akkor a szülők több
sége nem érzi szükségét annak, hogy gyer
meküket távolabbi település iskolájába já
rassa. A budajenői általános iskolát egyéb
ként a zsámbéki Tanítóképző Főiskola gya
korló iskolájaként kívánják a jövőben mű
ködtetni, ami különféle minisztériumi enge
délyekhez kötött, s ebben az évben még nem 
kapta meg ugyan erre az engedélyt, de az is-
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kóla irányításában és orientációjában ez a 
folyamat már elkezdődött.

- A XII. kerület felé tett-e hasonló kezde
ményezést az önkormányzat?

- Nem, mert éppen a XII. kerület példáján 
láthattuk az intézménykarcsúsítás következ
ményeit. Gondolok itt a Zölderdő Óvoda 
magánkézbe adására. Ebben az „üzletben”, 
szigorú elszámolási rendszerben mi pénzü
gyileg biztosan rosszabbul járnánk, hiszen 
több budakeszi gyerek jár máshova, mint 
amennyi „idegen" jön hozzánk. Hogy az álta
lunk tervezett előre jelző, minőségi oktatást 
biztosítani szándékozó intézmény-fenntartá
si társulásba be tudjuk-e vonni őket - nem 
tudom.

- A Tarkabarka Óvoda is új feltételek 
mellett működik tovább ebben az évben.

- Hosszú évek egyeztetése és előkészítési 
tárgyalások után a Tarkabarka-Kunterbunt 
Óvoda a Német kisebbségi Önkormányzat 
fenntartásába került át. Ez azt jelenti, hogy 
technikai és pedagógiai feltételeit tekintve 
az intézmény az eddigiek szerint működik 
tovább, de a beígért nemzetiségi többlettá
mogatásokat, pályázati kereteket remélhe
tőleg meg tudja szerezni és az intézmény fej
lesztésére fel tudja használni. A budakeszi 
gyerekek után járó önkormányzati támoga
tást ezután a Német Kisebbségi Önkormány
zattal kötött közoktatási megállapodás kere
tében folyósítjuk a fenntartó számára.

Végezetül a kezdetben ha nehézségekkel 
is, de szerencsésen induló tanévben kívá
nom a pedagógusoknak és a diákoknak, 
őrizzék meg intézményeikben azt a kiegyen
súlyozottságot, azt a békés nyugalmat, amit 
köreikben magam is tapasztalhattam, s ami 
talán a legfontosabb egész éves munkájuk 
eredményeiben.

- Köszönöm a beszélgetést.
Koós Hutás Katalin

Tarkabarka Óvoda - Kindergarten Kunterbunt
2003. június 6-án tanulmányi kirándulásra mentünk Székesfehér
várra az Alapítvány támogatásával.

Először a Gyöngyvirág Német Nemzetiségi Óvodát látogattuk 
meg a városban, ahol sok szépet, jót, ötleteket és csodálnivalót lát
tunk.

Köszönjük az ottani óvónéniknek, hogy bepillantást engedtek ne
künk óvodájuk életébe.

A szívélyes fogadtatás és a mindenki számára hasznos eszmecse
re után a Bory-vár látványosságaival ismerkedhettünk meg. Lenyű
göző látványban volt részünk. Ezután még egy fagylalt ozásra is ju
tott időnk.

Végül a Babamúzeumot néztük meg. Reméljük, jövőre is hason
lóan jól sikerül a kirándulás.

Dank unserer Stiftung das Kollektív des Kunterbunt Kindergartens 
machte einen Ausflug am 6. Juni nach Stuhlweifienburg.

Zuerst besuchten wir den Nationalitáten Kindergarten „Maiglöck- 
chen”, wo wir sehr gute, bewunderswerte Sachen und Ideen sahen. 
Wir danken den Kindergártnerinnen, dafi sie uns dieses Besuch mög- 
lich machten. Wir könnten ein biBchen in ihr Leben Reinschauen.

Nach dér herzlichen Aufnahme und dem für Allén nützlichen Mei- 
nungsaustausch konnten wir uns mit dér Sehenswürdigkeiten des 
Bory-Burgs bekannt machen.

Wir hatten einen überwáltigenden Anblick. Danach hatten wir 
auch Zeit für einem Eis zu essen. Zuletzt schauten wir das Puppen- 
museum an. Wir hoffen, dali unser náchste Ausflug auch so erfol- 
greich und unvergessbar wird, wie dieser war.
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